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Latarnie znów 
będą świecić nocą

Na ulicy Mleczarskiej nocą łatwo można było się zorientować gdzie przebiega granica gmin Lesznowola i Piaseczno

\\\ NOWA IWICZNA

Szkoła w Nowej Iwicznej 
świętowała rozpoczęcie roku 
podwójnie. Oddano bowiem 
do użytku nowe, dobudowane 
skrzydło. 

R ozpoczęcie roku szkolnego zbiegło 
się z oddaniem do użytku nowego 

segmentu szkoły. Z tej okazji w wielkiej 
hali sportowej wybudowanej po drugiej 
stronie ulicy Szkolnej pojawili się re-
prezentanci lokalnych władz, rodziców, 
uczniów oraz nauczycieli. 

Nowy rok w większej szkole

Rodzice podarowali szkole godło

\\\ LESZNOWOLA

\\\ KONSTANCIN-JEZIORNA

We wtorek wieczorem strażacy 
walczyli z wielkim pożarem hali 
magazynowej pełnej plastiku. 
Chmura czarnego śmierdzącego 
dymu sięgała kilku kilometrów.

W e wtorek 1 września po godzinie 
17.00 straż pożarna otrzymała 

informację o pożarze hali magazyno-
wej w Mirkowie. Paliły się tworzywa 
sztuczne wypełniające halę o wymia-
rach 100x50 m. 

Wielki pożar 
magazynów

Opanowanie ognia stanowiło ogromne wyzwanie dla strażaków

dokończenie na str. 2

dokończenie na str. 2
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AKTUALNOŚCI

\\\ TARCZYN

Ze względu na konieczność 
zmniejszania kosztów 
związanych ze zużyciem energii 
elektrycznej Tarczyn gasi część 
latarni w godzinach 23.00-5.00.

P od latarnią najciemniej – to po-
wiedzenie, które zna każdy z nas, 

w ostatnim czasie idealnie sprawdza 
się w miejscowościach gminy Tarczyn. 
Mieszkańcy niejednokrotnie zwracają 
uwagę, że spacer w późnych godzinach 
bez latarki może skończyć się źle.

– Czy ktoś się orientuje, dlaczego 
wszystkie latarnie (LED) w Pracach Du-
żych są zgaszone? Skoro zainwestowała 
gmina w LED-y, to dlaczego nie dzia-
łają? – zastanawiała się jedna z miesz-
kanek na forum mieszkańców gminy  
Tarczyn.

Jak się okazało, latarnie nie świeciły 
się również w innych miejscowościach, 
o czym poinformowali pozostali miesz-
kańcy.

– Prace Małe na pograniczu z Praca-
mi Dużymi – również nic się nie świeci. 
Mieszkam przy samym lesie i strach na-
wet wyjść do samochodu – dodała kolej-
na osoba. Z relacji wynikało, że problem 
ten pojawił się także między innymi w 
Pawłowicach, a w komentarzach padła 
godzina 23.00.

Dlaczego latarnie, które przecież 
nocą powinny świecić, a nie wtapiać się 
w ciemność, są wyłączane? Powodem 
nie była awaria.

\\\   Nowe zegary  
i ograniczanie kosztów

Niedawno w gminie Tarczyn wy-
mieniono wszystkie czujniki i zegary, co 
ma duże znaczenie w kwestii działania 
latarni.

– Na podstawie zawartej z firmą 
ENERGO-SPEC z Czachówka umo-
wy gmina Tarczyn zleciła wymianę 
wszystkich czujników zmierzchowych 
i zegarowych zamontowanych na tere-
nie Gminy na zegary astronomiczne. Za-
montowano 104 szt. zegarów, których 
działanie jest ściśle związane z cyklem 
wschodów i zachodów słońca. Zegar na 

podstawie informacji o bieżącej dacie, 
miejscu zamontowania i przesunięciu 
godzinowym względem czasu GREEN-
WICH UT samoczynnie wyznacza do-
bowe, czasowe punkty włączenia i wy-
łączenia oświetlenia – poinformował 
nas Marek Lewtak z Urzędu Miejskiego 
w Tarczynie.

Jak domyślali się mieszkańcy, na 
przerwę nocną wpływa konieczność 
szukania oszczędności.

– Ze względu na konieczność 
zmniejszania kosztów związanych ze 
zużyciem energii elektrycznej w czasie 
pandemii koronawirusa, w zegarach 
jest wykorzystywana funkcja przerwy 
nocnej w godzinach 23.00-5.00 z wy-
jątkiem oświetlenia ulicznego wzdłuż 
drogi wojewódzkiej i oświetlenia miasta 
Tarczyna – dodał kierownik Referatu 
Planowania i Inwestycji.

Dodajmy, że Tarczyn nie jest je-
dynym miejscem, gdzie w ten sposób 
ograniczano wydatki. Latarnie gasły 
także w innych gminach powiatu pia-
seczyńskiego.

Rafał Lipski

Przerwa nocna

W dzień czy w nocy… Latarnie nie 
świecą
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Dyrektor Paweł Żurowski podziękował 
władzom samorządowym za doskona-
łą współpracę i otwartość na potrzeby 
szkoły. Słowa podziękowania otrzymał 
też wykonawca nowego budynku.

– Starania samorządu gminy Lesz-
nowola doprowadziły do znacznej po-
prawy warunków nauki i pracy. Nowy 
segment jest nowoczesny, przyjazny 
uczniom i nauczycielom – mówił Paweł 
Żurowski. Wójt Maria Jolanta Batycka-
-Wąsik podkreśliła, że edukacja była i 
jest priorytetem gminy.

– Samorząd gminy Lesznowola od 
lat jest wierny filozofii, że wiedza jest 
najwyższą stopą zwrotu – mówiła wójt. 
– Na oświatę każdego roku przezna-
czamy około połowę całego budżetu i 
każdego roku do subwencji oświatowej 

dodajemy środki własne. Obecnie jest 
to już około 50% kwoty wydawanej na 
edukację.

Wójt przedstawiła też krótką histo-
rię inwestycji. Budowa trwała niespełna 
dwa lata. Nowe skrzydło ma 4269 m2 

powierzchni użytkowej. Mieści się w 
nim m.in. 16 sal dydaktycznych, pokój 
nauczycielski, trójsektorowa hala spor-
towa z zapleczem, sala integracji spo-
łecznej oraz biblioteka szkolna. Na te-
renie inwestycji powstało też 26 miejsc 
parkingowych. Komunikację między 
nową i starą częścią szkoły zapewnia 
łącznik nad ul. Szkolną.

W dotychczasowym budynku rów-
nież przeprowadzono prace moderniza-
cyjne. Przebudowana została kuchnia, 
pomieszczenia administracyjne, szatnie 
oraz świetlica szkolna. Koszt budowy  
z wyposażeniem to ponad 23 mln zł.

Tekst i zdjęcia Joanna Ferlian

Nowy rok w większej szkole

Z nowego do starego budynku można się dostać łącznikiem nad ulica Szkolną

Symbolicznego przecięcia wstęgi dokonali reprezentanci samorządu, rodziców, 
dyrekcji i uczniów

Czy ktoś się orientuje, 
dlaczego wszystkie 

latarnie (LED) w Pracach 
Dużych są zgaszone? 
– pytają mieszkańcy

dokończenie 
ze str. 1

Chmura czarnego dymu unoszącego 
się nad Konstancinem-Jeziorną była 

widoczna nie tylko w Piasecznie, gdzie 
również wyraźnie było czuć smród 
palonego plastiku, ale również w wie-
lu miejscach w Warszawie. O godzinie 
19.00 na miejscu wciąż pracowało 27 
zastępów straży pożarnej z powiatu 
piaseczyńskiego oraz Warszawy. Do 
Konstancina-Jeziorny dotarło też mo-
bilne laboratorium, które miało zbadać 
skład powietrza i ustalić, czy chmura 
dymu może być toksyczna dla ludzi. 

– W hali znajdowały się również 
butle z gazem, ale zostały zabezpieczo-

ne przez strażaków – poinformował nas 
rzecznik straży pożarnej w Piasecznie 
mł. bryg. Łukasz Darmofalski.

Przed zamknięciem wydania naszej 
gazety strażakom nadal nie udało się 
opanować pożaru w samej hali.

– Teren został jednak zabezpieczo-
ny przed dalszym rozprzestrzenianiem 
się ognia – zaznaczył Darmofalski. Nie 
było też informacji o osobach poszko-
dowanych w pożarze.

Tekst i zdjęcia Joanna Ferlian

Wielki pożar magazynów

Chmura dymu sięgała co najmniej 
kilku kilometrów

dokończenie 
ze str. 1
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\\\ LESZNOWOLA

Zgodnie z zapowiedzią gminy, 
nocne wyłączenia miały 
dotyczyć wakacji. Radni 
przekonali wójt do rezygnacji  
z tej formy oszczędzania.

C zerwcowa informacja o nocnym 
wyłączaniu latarni na terenie gmi-

ny Lesznowola wzbudziła ogromne 
emocje wśród mieszkańców. Decyzja 
podyktowana była koniecznością szu-
kania oszczędności w związku z epide-
mią i zagrożeniem znacznie niższych 
wpływów do budżetu z PIT. Latarnie 
nie działały w godzinach 24.00-4.00, 
co zgodnie z zapowiedziami miało 
obowiązywać testowo w wakacje.  
W czwartek 27 sierpnia radni powró-
cili więc do tematu. Zastępca wójta 
gminy Mirosław Wilusz poinformo-
wał, że od wyłączenia latarni (20-22 
czerwca) gmina zaoszczędziła dzięki 
temu rozwiązaniu blisko 40 tys. zło-
tych. Chodzi o faktury do końca lipca.

\\\   Oszczędności są ważne
– Miesięczne oszczędności wynoszą 

około 31 tys. złotych. W skali roku daje 
to około 350 tys. złotych – poinformo-
wał radnych. Dyskusja na temat konty-
nuowania tego sposobu oszczędzania 
była gorąca.

– Nie ma żadnych danych, które 
by wiązały kwestie bezpieczeństwa z 
wyłączaniem latarni – argumentował 
zwolennik utrzymania nocnej przerwy 
w oświetleniu Tomasz Filipowicz. Jed-

nak większość radnych przychylała się 
do głosów mieszkańców, którzy kryty-
kowali pomysł wyłączania latarni od 
północy do godziny 4.00. Rozumiejąc 
jednak konieczność szukania oszczęd-
ności, radni proponowali inne rozwiąza-
nia. Na przykład wyłączanie co drugiej  
latarni.

– Takie rozwiązanie jest technicznie 
niemożliwe – odpowiedział Wilusz.

\\\   Ale bezpieczeństwo  
ważniejsze

Inną propozycją radnych jest pozo-
stawienie oświetlenia przynajmniej nie-
których ulic, na których jest spory ruch, 
również w nocy. Chodzi głównie o ulicę 
Słoneczną i kilka newralgicznych skrzy-
żowań. Komisja Polityki Gospodarczej 
ma się zwrócić do wójta Mirosława 
Wilusza z wnioskiem o przedstawienie 
warunków technicznych i finansowych 
zastosowania rozwiązania polegającego 
na utrzymaniu całonocnego oświetlenia 
przynajmniej kilku ważnych punktów – 
skrzyżowań ulicy Słonecznej z ulicami 
Kielecką, Leśną czy Postępu oraz okolic 
przejazdów kolejowych.

W głosowaniu radni komisji Polityki 
Gospodarczej oraz Polityki Społecznej 
w większości byli przeciw kontynuacji 
wyłączania wszystkich latarni. Oczy-
wiście decyzja w tej sprawie należy do 
wójta gminy.

– W związku z państwa opinią na 
dziś dzień decyzja jest taka, że latarnie 
nie będą od września wyłączane – zapo-
wiedziała wójt Maria Jolanta Batycka-
-Wąsik. – A po przekazaniu państwu 
informacji, o które państwo prosili, 
wrócimy do procedowania tej sprawy.

Warto przypomnieć, że wcześniej 
gmina wydała 60 tys. zł na zakup i mon-
taż tzw. zegarów słonecznych, które 
umożliwiły nocne wyłączanie latarni.

– Zakup zegarów i tak był planowa-
ny, niezależnie od wyłączania latarni 
– podkreśla Agnieszka Adamus, kierow-
nik Referatu Promocji i Komunikacji z 
Mieszkańcami.

Tekst i zdjęcie Joanna Ferlian

Latarnie znów będą 
świecić nocą \\\ PIASECZNO

Konserwator zabytków 
raczej nie zmieni zdania. 
Ruiny spalonej kamienicy 
przy ul. Warszawskiej mają 
zostać zachowane. Zdaniem 
urzędników odtworzenie 
zabytku to nie to samo,  
co zachowanie oryginału.  

Przed blisko miesiącem w Piasecz-
nie pojawili się urzędnicy Mazowie-

ckiego Wojewódzkiego Konserwatora 
Zabytków. Ich zadaniem było przyjrze-
nie się z bliska obszarowi, który miałby 
zostać wpisany do rejestru zabytków ja-
ko historyczny układ przestrzenny mia-
sta. Na spotkanie z reprezentacją MWKZ 
przyszli także radni, urzędnicy gminy  
i mieszkańcy. Pierwsze kroki skierowa-
no w kierunku ul. Warszawskiej i stra-
szących tam ruin kamienic objętych 
ochroną konserwatorską. Skrajny bu-
dynek pierzei po ubiegłorocznych po-
żarach stanowi poważne zagrożenie. 

\\\   Od roku czeka na decyzję
Gmina już w sierpniu ubiegłego ro-

ku złożyła do konserwatora wniosek 
o rozbiórkę należących do niej kamie-
nic pod numerami 2, 3 i 4. Konserwa-
tor odmówił uzgodnienia rozbiórki, w 
związku z tym gmina Piaseczno złożyła 
w październiku ur. zażalenie na posta-
nowienie konserwatora do ministra 
kultury i dziedzictwa narodowego. Mi-
nisterstwo 13 stycznia br. wydało de-
cyzję uchylającą postanowienie MWKZ 
i nakazało ponowne rozpatrzenie spra-
wy. Gmina posiada również opinię PINB 
oraz ekspertyzę techniczną nakazującą 
rozbiórkę budynku. Tymczasem pod 
koniec czerwca konserwator zaskoczył 
władze Piaseczna informacją o wszczę-
ciu procedury wpisania do rejestru za-
bytków historycznego układu miasta. 
Oznacza to z automatu wstrzymanie 
wszelkich działań, które mogłyby zmie-
nić zabytek. Ulica Warszawska oczywi-
ście mieści się w obszarze, który podle-
ga procedurze. Teoretycznie urzędnicy 
MWKZ zadeklarowali podjęcie decyzji o 
wpisie do rejestru najpóźniej wczesną 

jesienią. Jednak wstrzymanie jakichkol-
wiek działań przy zabytkach obowią-
zuje do momentu uprawomocnienia 
się decyzji konserwatora. Jeśli pojawią 
się odwołania od decyzji, trzeba będzie 
czekać na ich rozstrzygnięcie, co może 
potrwać latami.

\\\   Rozbiórka nie wchodzi  
w grę

Obecni w Piasecznie przed miesią-
cem urzędnicy konserwatora nie pozo-
stawili złudzeń. Na pytanie urzędników 
gminy o to, jakie mogłyby być wytyczne 
dla odtworzenia kamienic we wschod-
niej pierzei Rynku, Damian Maniakow-
ski zauważył, że odtworzenie oznaczają-
ce konieczność wcześniejszej rozbiórki 
raczej nie wchodzi w grę.

– Pan konserwator jest zdecydowa-
nie przeciwny rozbieraniu starych bu-
dynków. Raczej trzeba by w jakiś sposób 
wzmocnić ściany przez dołożenie spe-
cjalnej konstrukcji od wewnątrz – wy-
jaśnił. – Nigdy nie zrobimy takiego bu-
dynku jakim on był, nie odtworzymy go 
jeden do jednego, a ten nowy nie będzie 
miał takiej wartości jak ten historyczny. 

Radni próbowali przekonać urzęd-
ników MWKZ, że taki upór w tej kwestii 
może być tragiczny w skutkach. Bo jako 
rada muszą brać pod uwagę również 
kwestie ekonomiczne i warto by znaleźć 
konsensus.

– Tak, ale nigdy murarz nie wybu-
duje już w takiej technice jak 100 czy 
150 lat temu – podkreślał Maniakowski.

– Ale przecież potem to i tak ukry-
je tynk – zauważyła radna Magdalena 
Woźniak. – A teraz to wygląda tragicznie 
i stanowi zagrożenie dla bezpieczeń-
stwa – odwołała się do faktów Katarzy-
na Krzyszkowska-Sut.

\\\   Co konserwator  
to inna decyzja

– Proszę państwa, od każdej de-
cyzji przysługuje odwołanie. Mogą się 
państwo odwołać do ministra kultury 
– odparł Damian Maniakowski. Repre-
zentanci gminy podkreślili, że decyzje 
konserwatora mają charakter bardzo 
indywidualny i w dużej mierze zależą od 
tego, kto akurat sprawuje urząd.

– My mieliśmy zgodę konserwato-
ra na wyburzenie tych budynków już 
w 2004 roku, tylko nie mieliśmy gdzie 
wykwaterować mieszkańców – zauwa-
żyła jedna z urzędniczek gminy. – Teraz, 
gdy udało nam się przenieść lokatorów 
do nowych budynków komunalnych i 
chcielibyśmy ten teren zagospodaro-
wać w sposób najbardziej właściwy i 
uzgodniony z konserwatorem, nagle nie 
mamy zgody. A te budynki w tym czasie 
nie stały się młodsze i lepsze.

Tekst i zdjęcia Joanna Ferlian

To cóż, że ruina

Wizja lokalna urzędników konserwatora zaczęła się od rozmowy o budynkach 
przy ul. Warszawskiej

Latarnie nie działały  
w godzinach 24.00-4.00, 

co zgodnie  
z zapowiedziami miało 
obowiązywać testowo  

w wakacje

dokończenie ze str. 1
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\\\ PIASECZNO

Piaseczyńscy radni zagłosowali 
za udzieleniem burmistrzowi 
wotum zaufania oraz 
absolutorium. Sposobu 
zarządzania gminą nie 
popierają tylko radni PiS.

S esja absolutoryjna odbyła się w Pia-
secznie w środę 26 sierpnia. Bur-

mistrz Daniel Putkiewicz przedstawił 
raport o stanie gminy, po czym nastąpiła 
dość intensywna dyskusja na temat spo-
sobu zarządzania gminą. Zainicjowała 
ją przewodnicząca klubu radnych Pra-
wa i Sprawiedliwości Renata Mirosław. 
Zastrzeżenia dotyczyły między innymi 
stawek opłat za gospodarkę odpadami, 
niedostatku bezpłatnych miejsc parkin-
gowych w centrum miasta czy dotowa-
nia remontów zabytków pozostających 
w rękach prywatnych. Tradycyjnie 
radni koalicji i opozycji przerzucali się 
nie tylko argumentami, ale i niekiedy 
uwagami o charakterze bardziej per-
sonalnym.

Ostatecznie w głosowaniu bur-
mistrz Daniel Putkiewicz uzyskał od 

większości radnych zarówno wotum 
zaufania, jak i absolutorium. Przeciw 
głosowała piątka radnych PiS.

– Chciałem bardzo podziękować za 
zaufanie, za przyjęcie sprawozdania fi-
nansowego i udzielenie absolutorium w 
imieniu swoim i całego zespołu pracow-
ników urzędu i jednostek pomocniczych 
– powiedział Daniel Putkiewicz. – Mam 
nadzieję, że powierzonego zaufania nie 
zawiodę i będziemy dalej owocnie kon-
tynuowali współpracę na rzecz miesz-
kańców miasta i gminy.

Tekst i zdjęcie Joanna Ferlian

Ufają burmistrzowi

\\\ POWIAT

Podobnie jak przed rokiem, 
starosta Ksawery Gut otrzymał 
wotum zaufania i absolutorium 
dzięki głosom radnych Koalicji 
Obywatelskiej. 

O bserwatorzy stałych tarć w Ra-
dzie Powiatu między zarządem 

(a zwłaszcza starostą Ksawerym Gu-
tem) a klubem tadnych Prawa i Spra-
wiedliwości (szczególnie Sergiuszem 
Muszyńskim), nie byli ani zaskoczeni, 
ani rozczarowani. Po przedstawieniu 
przez członków zarządu sprawozda-
nia z podległych im działów zamiesz-
czonych w raporcie o stanie powiatu 
rozpoczęła się dyskusja. Opozycja po-
wróciła do podnoszonych już wcześniej 
kwestii. Grzegorz Pruszczyk z PiS mówił 
o dysproporcji w podziale środków na 
inwestycje powiatowe w poszczegól-
nych gminach i negatywnej ocenie połą-
czeniu biblioteki powiatowej z gminną 
biblioteką w Piasecznie. Sergiusz Mu-
szyński wrócił do kwestii wydatków na 
promocję w mediach oraz edukacyjny 
wyjazd dyrektorów szkół wraz z człon-

kinią zarządu Ewą Lubianiec do Włoch. 
I wymienił listę pozytywów, które by-
ły wynikiem działań opozycji (budżet 
obywatelski, inwestycje drogowe w 
Prażmowie czy zakup defibrylatora). 
Członkowie zarządu odnieśli się mery-
torycznie do uwag opozycji. Ostatecznie 
w głosowaniu nad wotum zaufania dla 
zarządu powiatu za było 14 radnych KO 
oraz Anna Niezabitowska z klubu Nasza 
Gmina Nasz Powiat, 6 radnych PiS gło-

sowało przeciw, a 6 radnych z NGNP 
wstrzymało się od głosu. W przypadku 
absolutorium 16 radnych głosowało za, 
6 było przeciw, a 4 wstrzymało się od 
głosu. 

Starosta Ksawery Gut podziękował 
pracownikom swojego urzędu oraz jed-
nostek podlegających powiatowi a także 
radnym, którzy decydują o kierunkach 
działań powiatu.

Tekst i zdjęcie Joanna Ferlian

Niespodzianek nie było

Zarząd powiatu ostatecznie otrzymał zarówno absolutorium jak i wotum  
zaufania

\\\ KULESZÓWKA

Dziurawa jak ser szwajcarski 
ul. Masztowa doczeka się 
kompleksowej modernizacji. 
Powiat zbuduje też rondo. 
Oświetlona pozostanie jednak 
tylko piaseczyńska część drogi. 
Od granicy z gminą Lesznowola 
nadal będą panować ciemności.  

P opularność ulicy Masztowej wśród 
kierowców wzrosła znacząco, od-

kąd istnieje Południowa Obwodnica 
Warszawy. Z dojazdów trasą szybkie-
go ruchu do Warszawy korzysta bar-
dzo wielu mieszkańców, którzy często 
właśnie ul. Masztową docierają do al. 
Krakowskiej. 

\\\   Dziura dziurę dziurą  
pogania

Z tego powodu obsługująca przez 
wiele lat głównie ruch lokalny droga 
błyskawicznie stała się dziurawa. Zarzą-
dzający drogą powiat na najgorszym od-
cinku ustawił znak ograniczenia pręd-
kości i ewentualnie od czasu do czasu 

łatał doraźnie dziury. W najgorszej sy-
tuacji są jednak piesi czy rowerzyści. 
Droga nie ma pobocza, ruch samocho-
dowy jest spory, a autobus jeździ rzad-
ko. Przebudowa drogi od skrzyżowania 
z ulicami Gościniec i Wojska Polskiego 
aż do al. Krakowskiej planowana była 
od kilkunastu lat. W związku z budo-
waną właśnie trasą S7 i planowanym 
nieopodal węzłem Antoninów, ruch 
na ul. Masztowej najprawdopodobniej 
jeszcze wzrośnie. 

\\\   Etapowanie przebudowy
Powiat podzielił przebudowę drogi 

powiatowej biegnącej od Woli Gołkow-
skiej do al. Krakowskiej na etapy. W 
pierwszym wybudował nowy odcinek 
łączący ul. Produkcyjną i Przyszłości w 
Łazach. Obecnie rozstrzygnięty został 
przetarg na przebudowę ul. Masztowej 
od skrzyżowania z ul. Złotych Łanów 
do drogi łączącej Wolę Gołkowską z 
Władysławowem. W związku z bardzo 
dużym ruchem na tym skrzyżowaniu 
ma powstać rondo. Oprócz nowej na-
wierzchni, przebudowywany odcinek 
zyska też ciąg pieszo-rowerowy. W oko-

licach skrzyżowań pojawią się też przej-
ścia dla pieszych. Ten etap powinien być 
gotowy do końca października i wraz z 
budową oświetlenia, które sfinansuje 
gmina Piaseczno, ma kosztować około 
2,2 mln zł. 

Ostatni etap, środkowy i najdłuższy, 
a co za tym idzie najdroższy, powiat za-
mierza zrealizować w przyszłym roku. 

\\\   Lesznowola  
z oświetleniem poczeka

Jak poinformował nas starosta 
Ksawery Gut, gmina Lesznowola nie 
zdecydowała się na zaprojektowanie 
oświetlenia swojego odcinka drogi. 

– Otrzymaliśmy informację na 
piśmie, że gmina zamierza wykonać 
oświetlenie we własnym zakresie w 
późniejszym terminie – poinformo-
wał nas Ksawery Gut. Problem w tym, 
że aby utrzymać warunki rękojmi na 
wykonane prace, nie można w okresie 
gwarancyjnym na drodze dokonywać 
żadnych zmian.

– Oczywiście gmina może się po-
rozumieć z wykonawcą i uzyskać taką 
zgodę. Musi też przejąć gwarancję na te 
roboty, które będą naruszone – wyjaśnia 
starosta. Okres rękojmi wynosi zwykle 
od 5 do 9 lat. W przypadku obecnego 
przetargu oferenci deklarowali maksy-
malny okres, czyli 9 lat. 

Tekst i zdjęcie Joanna Ferlian

Masztowa jak nowa

W miejscu skrzyżowania ulic Masztowej, Gościniec i Wojska Polskiego  
ma powstać rondo

„Otrzymaliśmy 
informację na piśmie,  

że gmina zamierza 
wykonać oświetlenie  
we własnym zakresie  

w późniejszym terminie”

\\\ KONCERT „ŚCIEŻKI PRZEDEPTANE”  
Duet Leszko&Piątek na swoich kon-
certach wykonuje wyłącznie piosenki 
Marka Grechuty we własnych, kame-
ralnych aranżacjach. 
Recital łączy zarówno złote przeboje ta-
kie jak „Niepewność” czy „Dni, których 
nie znamy”, jak i piosenki mniej zna-
ne, np. „Nie dotykaj dzikich róż”. Obok 
kameralnych recitali klubowych duet 
często koncertuje również w towarzystwie zespołu Anawa Marka Grechuty, a na 
swoim koncie ma również koncerty z udziałem orkiestry symfonicznej. Karolina 
Leszko jest wokalistką, autorką tekstów i muzyki. Rodowita krakuska. Laureatka 
wielu prestiżowych nagród szerokiej publiczności dała się poznać jako uczestniczka 
telewizyjnych programów muzycznych The Voice of Poland oraz Must be the music. 
W 2017 roku wystąpiła ze swoim singlem "Oboje wiemy" w koncercie DEBIUTY 
podczas Krajowego Festiwalu Piosenki Polskiej w Opolu. Natomiast Paweł Piątek jest 
pianistą, aranżerem oraz kompozytorem, współpracuje z wieloma artystami, m. in. 
Januszem Radkiem, Grzegorzem Turnauem oraz Jackiem Wójcickim. Pisze muzykę 
teatralną, prowadzi własne studio nagrań. Był wieloletnim pianistą zespołu Anawa, 
a od 2008 r. jest kierownikiem muzycznym Grechuta Festival.
6 września, godz. 17.00 
KDK Hugonówka, ul. Mostowa 15 (altana), wstęp wolny, reżim sanitarny.

\\\ KONSTANCIN-JEZIORNA 

Daniel Putkiewicz
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\\\ VIII FESTIWAL PIOSENKI DOŁUJĄCEJ  
Smutek – to radość inaczej – oto mot-
to festiwalu stworzone przez znawcę 
i orędownika twórczości ponurej An-
drzeja Poniedzielskiego. Tegoroczną 
gwiazdą wydarzenia będzie Elżbieta 
Adamiak z zespołem.  
Festiwal Piosenki Dołującej z roku na 
rok cieszy się coraz większą popularnoś-
cią zarówno wśród twórców – uczestni-
ków konkursu, jak i publiczności, która coraz tłumniej przybywa z całej Polski. VIII 
Festiwal Piosenki Dołującej odbędzie się w odchudzonej postaci. Ze względu na 
pandemiczne ograniczenia nie będzie w tym roku konkursu. Wydarzenie rozpocznie 
się 5 września o godzinie 19.00 występem Hawajskich Pierników z gośćmi. Głównym 
wydarzeniem Festiwalu będzie recital Elżbiety Adamiak z zespołem, który miał od-
być się w Domu Kultury w marcu, ale ze względu na epidemię został odwołany. Ela 
Adamiak to piosenkarka, autorka tekstów i kompozytorka, która od wielu lat zajmuje 
w Polsce czołowe miejsce w gatunku poezji śpiewanej, ze względu na oryginalność, 
specyficzną wrażliwość i wyjątkową umiejętność muzycznego przekazu tekstu 
poetyckiego. Niedawno obchodziła 40-lecie pracy artystycznej. Nagrała siedem płyt, 
z których każda, według koneserów i krytyków muzycznych, okazała się sukcesem. 
Artystce na scenie towarzyszyć będzie trzyosobowy zespół muzyczny. 
5 września, godz. 19.00, Żabieniec, Uroczysko Zimne Doły. Wstęp wolny.

\\\ PIASECZNO 
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Jazda konna to jedna z szczególnie za-
lecanych dzieciom form aktywności spor-
towej. Jeździectwo pomaga dziecku lepiej 
się rozwijać, dba o jego kondycję fizycz-
ną i psychiczną, uczy odpowiedzialności  
a także zbliża do natury. O nowej szkółce 
rozmawiamy z jedną z współzałożycielek. 
Monika Sitarska to utytułowana zawod-
niczka ujeżdżenia i trenerka jazdy na ku-
cach i koniach. W swoim dorobku miała 
dwa konie Grand Prix. W roku 2004 uzys- 
kała tytuł Mistrza Polski Młodych Koni.

 Skąd pomysł szkoły jeździeckiej skie-
rowanej głównie do dzieci i młodzieży?
M.S.: Zaczęło się niewinnie, od rozmów 
dwóch zakręconych kobiet o sporcie, 
dzieciach i roli sportu w życiu dzieci i do- 
rosłych. Ja z końmi jestem związana od 
kołyski. Rozmowy przekształciły się w ma-
rzenia o miejscu, gdzie miłość do dzieci  
i pasja do koni będą mogły współistnieć. 
Wizje i marzenia wkrótce zaczęły nabierać 
realnych kształtów. 

 Szkoła miała powstać już w 2018 ro-
ku?
M.S.: Tak, ale nie wszystko szło zgodnie  
z planem. Na szczęście nasze doświad- 
czenie menadżerskie, trenerskie i sporto-
we pozwoliło pokonać przeciwności i pod 
koniec ubiegłego roku byłyśmy gotowe 
do startu w marcu 2020, ale przyszedł ko-
ronawirus i wszystko wywrócił do „góry 
kopytami”.

 Panie się jednak nie poddały?
M.S.: My? Nigdy! Nic nie może nas po-
wstrzymać. To nasza pasja. Dlatego po-
wstało to miejsce. Serdecznie zapraszamy 
dzieci, młodzież i dorosłych do „Unicorn 
Academy” w Siedliskach. Ruszyłyśmy już 
z kopyta... A nawet z czterech kopyt!

Stajnia Siedliska 
ul. Sielska 1 Siedliska k/Piaseczna

Tel. 500 289 208
www.unicornacademy.pl

e-mail: biuro@unicornacademy.pl

W dziwnym roku 2020  
dwie dziewczyny nie chciały  
dłużej czekać z planowanym  
od jakiegoś czasu  
wspólnym przedsięwzięciem  
i uruchomiły szkołę jazdy konnej  
„Unicorn Academy”. 

Z PASJI 
DO KONI 
i miłości 
do dzieciW ady postawy dzieci w wieku 

rozwojowym występują już u 
nawet 60 proc. młodych ludzi i najczęś-
ciej spowodowane są złymi nawykami 
takimi jak: siedzący tryb życia, niska 
aktywność fizyczna oraz zbyt długie 
przebywanie w jednej pozycji. Lekarze 
i fizjoterapeuci winą obarczają już nie 
tylko złą postawę podczas siedzenia, ale 
także nieodpowiednie meble do nauki 
– za niskie lub za wysokie biurko czy 
ekran znajdujący się poniżej linii wzro-
ku, przez co dziecko pracując z kompu-
terem, garbi się. Lekarz ortopeda Jakub 
Jabłoński podkreśla, że rodzice powinni 
bardziej zwracać uwagę na stanowisko 
pracy dziecka. 

\\\   Ukryty złodziej zdrowia
Niewłaściwa postawa w wieku 

dziecięcym nie sygnalizuje przykrych 
dolegliwości, a jeśli nawet, często są ̨
one bagatelizowane. Tymczasem licz-
ba uczniów z wadami postawy rośnie z 
roku na rok. Problem daje się we znaki 

później, powodując m.in. ból i dyskom-
fort podczas codziennych czynności. – U 
dzieci w wieku szkolnym najczęstszymi 
wadami postawy są:̨ wady kręgosłupa w 
płaszczyźnie strzałkowej, czyli zwięk-
szenie lub zmniejszenie fizjologicznych 
krzywizn kręgosłupa. Charakterystycz-
ne są cztery postaci tych wad: plecy 
okrągłe, plecy wklęsłe, plecy okrągło-
-wklęsłe, plecy płaskie. – tłumaczy fi-
zjoterapeutka Barbara Smirnow-Kurp.

\\\   Jak zapobiegać?
Duży wpływ na kształtowanie się̨ u 

dzieci prawidłowej sylwetki, a tym sa-
mym na prawidłową budowę narządu 
ruchu, mają ich rodzice i opiekunowie. 
Dzięki wyrabianiu już u małych dzieci 
prawidłowych nawyków, można ogra-
niczyć ryzyko wystąpienia nieprawid-
łowości. Zgodnie z zaleceniami dziecko 
nie powinno pracować w jednej pozycji 
dłużej niż 45 minut. Należy pamiętać 
również o zaprojektowaniu aktywne-
go stanowiska pracy dla dziecka. Nie-

zwykle ważne jest więc odpowiednie 
krzesło i biurko, co będzie chroniło 
dziecko przed pogłębianiem wad lub  
schorzeń 

\\\   Stanowisko pracy  
jest kluczowe

Prawidłowo dopasowane meble 
będą stymulowały mięśnie głębokie do 
pracy, nawet kiedy dziecko o tym nie 
myśli. Specjalnie zaprojektowane ak-
tywne krzesło oraz odpowiednio usta-
wiona do wzrostu wysokość biurka to 
kluczowe elementy, na które rodzice 
powinni zwrócić uwagę, aby dziecko 
pracowało przed komputerem w pozy-
cji optymalnej. – Aktywna przestrzeń 
pracy ponadto jest ciekawym pomy-
słem, aby zachęcić dziecko do zejścia z 
kanapy. Jeżeli więc chcemy uczyć dzie-
ciaki dobrych nawyków, warto zacząć 
od zasiania tego drobnego ziarenka już 
teraz – podsumowuje dr Jabłoński.

 
Red.

Główny winowajca wad postawy
Rok szkolny budzi tym razem większą niepewność niż zwykle. Jedno się nie zmieni – dzieci będą 
znów siedzieć, czy to w domu, czy w szkolnej ławce. I to przez wiele godzin, a to może prowadzić  
do poważnych chorób układu kręgosłupa. Jak temu zapobiec?
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„A nóż widelec” to nowe 
miejsce na piaseczyńskiej 
mapie kulinarnej.  
Kusi domowymi śniadaniami 
i obiadami przyrządzanymi 
na miejscu ze świeżych  
produktów. 

Domowa 
kuchnia 
na rogu

Bistro zlokalizowane jest na rogu ulic 
Chyliczkowskiej i Zgoda kusi zapacha-
mi domowych obiadów. Przygotowane  
w tutejszej kuchni placki, pierogi czy 
kotlety można zjeść na miejscu, również  
w niewielkim ogródku, zabrać na wynos 
lub zamówić z dostawą.
 Czy wszystkie potrawy przygotowy-
wane są na miejscu?
Nasze dania powstają w barowej kuchni. 
Kucharze przygotowują potrawy ze świe-
żych produktów, nie korzystamy z żad-
nych półproduktów typu gotowe ciasta, 
sosy itp. Używamy też certyfikowanych, 
pozbawionych chemicznych dodatków 
przypraw, bezpiecznych i polecanych 
również dla dzieci. 
  Czy w ofercie mają państwo dania 
dla wegetarian?
Każdego dnia w naszym menu znajdują 
się zarówno dania dla miłośników kuchni 
tradycyjnej, jak i jarskiej. Nasza kuchnia 
oferuje wyśmienite dania mączne: różne-
go rodzaju kluski, pierogi, pyzy, knedle, 

racuchy czy naleśniki. Można też kupić 
szybkie przekąski typu hot-dog, zapie-
kanka czy frytki. 
 A kanapki czy koktajle?
Oczywiście codziennie rano już od 7.30 
w drodze do szkoły czy pracy można u 
nas kupić gotowe kanapki. Oferujemy 
też wyciskane soki owocowo-warzywne, 
kawę czy herbatę. Planujemy też przygo-
towywanie produktów garmażeryjnych 
typu „zimne nóżki” czy szynka w gala-
recie. W okresach przedświątecznych 
będzie można u nas zamówić i kupić 
uszka, pierogi, pieczone mięsa, bigos  
i inne świąteczne specjały.
  Czy państwa menu jest dostępne  
w internecie?
Tak, ponieważ menu jest codziennie inne 
publikujemy je na naszym profilu na fa-
cebooku. Warto sprawdzić już wieczorem 
jakie pyszności będzie można zamówić 
na lunch lub obiad w dniu następnym.

PIASECZNO, ul. Chyliczkowska 4
 881 151 161  a-nóż-widelec-bistro

Na koniec lata i dobry początek nowego roku szkolnego warto wybrać się na wycieczkę do Dzielnicy Filmowej. Czekaja nas tu niezwykłe przygody  
wśród licznych atrakcji tego zlokalizowanego w naturalnym lesie parku rozrywki.

Filmowa przygoda w Zalesiu Górnym

Dzielnica Filmowa w Zalesiu Górnym 
to niepowtarzalny park rozrywki dla ro-
dzin z dziećmi a także zorganizowanych 
grup szkolnych czy przedszkolnych.  

 W jaki sposób zorganizowane grupy 
mogą skorzystać z wizyty w parku?
Grupy zapraszamy w tygodniu od po-
niedziałku do piątku od godziny 10.00. 
W reżimie sanitarnym jesteśmy w stanie 
przyjąć nawet trzy grupy równocześnie  
i zapewnić im atrakcje bez mieszania się 
dzieci. Oczywiście należy się wcześniej 
umówić na określony termin.

 Co Dzielnica Filmowa przygotowała 
dla swoich gości?
Na leśnym terenie naszego obiektu jest 
kilka ścieżek rozrywkowo-edukacyjnych. 
Ogromną popularnością cieszą się sa-
mochody filmowe, m.in. Astony Martiny 
Jamesa Bonda, latający ford Harrego 
Pottera, Batmobil oraz bohaterowie 
kreskówek „Auta” czy „Bob Budowni-
czy”. W lesie spotkamy też Minionki czy 
wielkie roboty. Jest też strefa militarna 
z pojazdami i samolotami wojskowymi, 
monster traki czy motocykle. Na ścieżce 

Discovery dzieci odkryją wielkie ludziki 
z żołędzi, gigantyczne grzyby oraz di-
nozaury. Przewodnicy przekażą naszym 
gościom wiele ciekawych informacji 
dotyczących kinematografii, przyrody  
i prehistorycznych gadów. Po zwiedzaniu 
oferujemy możliwość zrobienia ogniska  
z kiełbaskami czy zjedzenia ciepłego po-
siłku na miejscu. W czasie wolnym zwie-
dzający mogą korzystać z parku trampolin  
i dmuchańców.

 A co w przypadku niezbyt sprzyjają-
cej aury?

Część naszych atrakcji znajduje się rów- 
nież pod dachem. Chodzi zarówno  
o eksponaty, jak i salę, w której może-
my zorganizować zajęcia edukacyjne.  
No i oczywiście możliwe są szaleństwa  
w parku trampolin. 

 Czy po wakacjach park rozrywki jest 
otwarty również dla osób indywidual-
nych?
Tak, do końca października można się do 
nas wybrać w weekendy. Zapraszamy 
serdecznie całe rodziny. U nas doskonale 
bawią się również dorośli.
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Według wielu badań programiści są najlepiej  
zarabiającą, a jednocześnie najbardziej zadowoloną  
i usatysfakcjonowaną grupą zawodową. 

Dlaczego warto uczyć 
dzieci programowania?

Roboty odkurzające i koszące traw-
niki, piekarniki, które automatycznie 
wykrywając potrawy, ustawiają właści-
we funkcje pieczenia, samochody auto-
nomiczne, czy aplikacje umożliwiające 
sterowanie domem. W takim świecie 
 już żyjemy. 

Możemy się zastanawiać, jak będzie 
wyglądać rzeczywistość za 15-20 lat, 
kiedy nasze dzieci trafią na rynek pracy. 
Z dużym prawdopodobieństwem będą 
pracować na stanowiskach, które jeszcze 
nie istnieją. Postępująca informatyzacja 
wielu obszarów gospodarczych już dziś 
generuje ogromne zapotrzebowanie  
na specjalistów z branży nowoczesnych 
technologii.

Dla kolejnego pokolenia umiejęt-
ność sprawnego poruszania się w tej 
dziedzinie będzie nieunikniona, dlatego 
coraz większą popularnością cieszą się 
dodatkowe zajęcia dla dzieci z zakresu 
programowania. 

Programowanie rozwija u dzieci 
szereg umiejętności, przede wszystkim 
zdolność kreatywnego i analitycznego 
myślenia, spostrzegawczość czy umie-
jętność samodzielnego rozwiązywania 
problemów. 

Choć języki programowania za kil-
kanaście lat na pewno będą się różnić  
od obecnych, dzieci, które miały stycz-
ność z kodowaniem od najmłodszych 
lat będą poruszać się w nich intuicyjnie. 

Dzięki szkole Giganci Programowania 
uczniowie w wieku 7-19 lat z Piaseczna 
i okolic mogą rozpocząć naukę progra-
mowania na miejscu, w naszym mieście. 
Trwają właśnie zapisy na nowy semestr, 
który rozpocznie się w drugiej połowie 
września. 
Specjalnie dla czytelników Przeglądu 
Piaseczyńskiego szkoła Giganci Progra-
mowania przewidziała rabat wysokości 
50 zł. Aby go uzyskać, w trakcie rejestra-
cji na zajęcia należy podać kod: PP50.

Zostań Gigantem Programowania! BEZPŁATNY KURS w Piasecznie
„Większość rodziców zdaje sobie sprawę, że programista to zawód przyszłości. Mimo to, tylko 
15% dzieci chodzina zajęcia dodatkowe z programowania” – wynika z badania zrealizowanego 
na zlecenie Ministerstwa Cyfryzacji*. 
Giganci Programowania wychodzą temu wyzwaniu naprzeciw, organizując siódmą już 
edycję darmowych warsztatów programowania dla dzieci i młodzieży Koduj z Gigantami. 
Ich misją jest propagowanie idei nauki programowania, wspierania logicznego i analitycz-
nego myślenia oraz rozwijania kreatywności. 
Patronat Honorowy nad tym wydarzeniem objęli: Minister Cyfryzacji, Starosta Piase- 
czyński oraz Burmistrz Miasta i Gminy Piaseczno. Oczekujemy na objęcie patronatem 
przez Ministra Edukacji Narodowej, jak w poprzednich edycjach. 
Uczestnicy Koduj z Gigantami będą mogli spróbować swoich sił w programowaniu,  
poznając środowiska takie jak Scratch, AppInventor, czy C#. Zajęcia będą się odbywać się  
w blokach 1- lub 1,5- godzinnych, w grupach do 12 osób. 
Warsztaty przeznaczone są dla uczniów szkoły podstawowej i średniej. Przewidzianych jest 
ponad 4000 miejsc dla uczestników na terenie całej Polski, a w Piasecznie w zajęciach 
będzie mogło wziąć udział ponad 100 osób.
Koduj z Gigantami w Piasecznie zaplanowane jest na weekend 12-13 września w szkole 
Giganci Programowania przy ul. Młynarskiej 2a. Zapisy uczestników rozpoczną się 1 września 
o 10:00 na www.giganciprogramowania.edu.pl/koduj_z_gigantami.

* cyt. za: https://www.focus.pl/artykul/rodzicu-postaw-na-programowanie

O szkole Giganci Programowania:
Giganci Programowania to sieć innowacyjnych placówek, w których rozwijana jest umie-
jętność nieszablonowego rozwiązywania problemów poprzez naukę programowania. 
Doświadczeni programiści uczą dzieci i młodzież w wieku 7-19 lat. Celem szkoły jest wycho-
wanie znającego się na informatyce młodego człowieka, który w swobodny sposób będzie 
mógł funkcjonować w dzisiejszym, cyfrowym świecie.
Kontakt: Iza Poradowska / tel. 664 165 143 / iporadowska@giganciprogramowania.edu.pl

D yrektorzy szkół w porozumieniu 
z samorządami i w oparciu o wy-

tyczne ministerstw edukacji i zdrowia 
oraz Głównego Inspektora Sanitarnego 
przygotowali regulaminy funkcjonowa-
nia placówek w dobie epidemii. Ministe-
rialne wytyczne były dość ogólnikowe, 
dyrektorzy musieli się więc zmierzyć 
z przygotowaniem zasad funkcjono-
wania podległych im placówek w taki 
sposób, by zapewnić maksymalne bez-
pieczeństwo uczniów i pracowników 
szkoły. Część samorządów, jako organy 
prowadzące, przygotowała ogólne wy-
tyczne, które miały pomóc dyrektorom 
w stworzeniu zasad dopasowanych do 
konkretnej placówki i uwzględniających 
jej specyficzne uwarunkowania – wiel-
kość szkoły, liczbę nauczycieli i uczniów. 

\\\   Do szkoły tylko zdrowe  
dzieci i nauczyciele

Nadrzędna zasada, do której po-
winni się zastosować rodzice, to nie 
puszczanie do szkoły dziecka, które ma 
jakiekolwiek objawy sugerujące infekcję 
dróg oddechowych lub podwyższoną 
temperaturę. W części placówek tem-
peratura będzie mierzona uczniom przy 
wejściu do szkoły i dziecko z gorączką 
nie zostanie do budynku wpuszczo-
ne. Temperatura będzie też mierzona 
rodzicom i opiekunom, którzy będą 
wchodzili na teren szkoły. Obowiązu-
je ich oczywiście również dezynfekcja 
rąk i maseczki. Dostęp osób trzecich do 
placówek oświatowych został zresztą 
istotnie ograniczony. Rodzice są też 

proszeni o posyłanie do świetlicy tylko 
tych dzieci, którym rzeczywiście nie są 
w stanie zapewnić opieki. Oczywiście do 
szkoły nie mogą też przychodzić dzieci 
czy nauczyciele mieszkający z osobami 
przebywającymi na kwarantannie lub 
w izolacji.

\\\   Osobne wejścia, sale,  
przerwy i obiady

W miarę możliwości szkoły mają 
otworzyć wszystkie wejścia do budyn-
ków. Uczniowie będą wchodzić wedle 
ściśle określonego harmonogramu, by 
maksymalnie ograniczyć kontakt mię-
dzy poszczególnymi klasami. To samo 
dotyczy przerw, choć tu już sytuacja 
jest nieco trudniejsza. Dyrektorzy mają 
prawo, i część z nich taki zapis umieś-
ciła w regulaminie, zarządzić korzysta-
nie z maseczek lub przyłbic zarówno 
przez nauczycieli, jak i uczniów podczas 
przebywania w częściach wspólnych 
budynku – na korytarzach, w stołów-
ce, toaletach czy w pokoju nauczyciel-
skim. Szkoły starają się też ograniczyć 
przemieszczanie się uczniów między 
salami. Na ile to możliwe, zajęcia mają 
się odbywać w sali przypisanej danej 
klasie, do której będą przychodzić na 
zajęcia poszczególni nauczyciele. W 
trakcie przerw sale mają być wietrzo-
ne. Jeśli zmienia się grupa – mają być 
również dezynfekowane. W części szkół 
wydłużone więc zostały przerwy. Rów-
nież szkolna stołówka będzie działać 
według specjalnego harmonogramu. W 
niektórych przypadkach posiłki będą 

dostarczane też do sal lekcyjnych, nie-
kiedy posiłki ograniczono do jednego 
dania. Oczywiście wszystkie te zmia-
ny mogą wpłynąć na wydłużenie cza-
su, który uczniowie spędzą w szkole, 
a przede wszystkim na szerszy zakres 
lub wprowadzenie zmianowości. Ucz-
niowie muszą się oswoić z myślą, że nie-
czynne będą szkolne sklepiki, automa-
ty i dystrybutory wody. I przynajmniej 
we wrześniu raczej nie mogą liczyć na 
żadne wycieczki, ograniczone też będą 
zajęcia dodatkowe.

\\\   Izolatka i telefon  
do sanepidu

W przypadku podejrzenia zacho-
rowania, ucznia lub nauczyciela należy 
natychmiast umieścić w wyznaczonej 
izolatce. O konieczności zaopiekowa-
nia się chorym dzieckiem niezwłocznie 
powiadomiony ma być rodzic, który po-
winien jak najszybciej odebrać dziecko 
i skontaktować się z lekarzem. Decyzję 
o postępowaniu z osobami, które miały 
kontakt z podejrzanym o zachorowanie, 
dyrektor ma podejmować w porozu-
mieniu z sanepidem. Władze gmin i po-
wiatu zapewniają, że dyrektorzy mają 
mieć specjalną „gorącą linię” do kon-
taktów z dyrektorem piaseczyńskiego 
sanepidu.

Jak będzie wyglądać funkcjonowa-
nie wytycznych w praktyce i ich skutecz-
ność w zapobieganiu zakażeniom, prze-
konamy się w najbliższych tygodniach.

Joanna Ferlian

Epidemiczny porządek 
w szkołach
Zamknięte sklepiki, brak wycieczek, maseczki, pomiar temperatury. Dyrektorzy szkół przygotowali 
wytyczne na nowy, epidemiczny rok szkolny.
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T a historia nie kończy się dobrze. 
Chciałabym napisać choć kilka 

zdań, które podtrzymałyby na duchu 
czytających, dodały otuchy. Powinno 
tak być. Bo przecież będę pisać o elicie, 
osobach urodzonych w arystokratycz-
nych rodzinach, bardzo dbających o 
wykształcenie swoich dzieci, o ludziach 
pracowitych i mających bardzo duże 
osiągnięcia w takich naukach jak astro-
nomia i architektura. Powinniśmy być 
dumni, że los, życie, przypadek złączył 
ich z Piasecznem. A tak naprawdę mało 
jest mieszkańców miasta, którzy wie-
dzą, że tu byli. Na miejscu ich precyzyj-
nie zaplanowanych domów i ogrodów 
postawiono osiedla mieszkaniowe, ich 
groby na piaseczyńskich cmentarzach 
są tak skromne, że aż zaskakują prosto-
tą formy i materiału, z którego powstały. 
Tyle wstępu.

\\\   Tajemniczy ogród
Przenieśmy się do lat 70. XX w. 

Wówczas idąc ul. Sienkiewicza docho-
dziliśmy do skrzyżowania z ul. Bema i 
nico dalej, przechodząc przez tory ko-
lejki wąskotorowej, tuż za niewielkim 
gospodarstwem rodziny Kłosiewiczów, 
polną drogą, można było dojść skrótem 

do stacji kolei szerokotorowej, czyli sta-
cji PKP. Jeszcze po drodze mijaliśmy po 
prawej stronie piętrowy dom rodziny 
Makowskich, i po lewej Pasieczników. 

Tuż za ogrodem Pasieczników zaczynał 
się teren zalesiony, zarośnięty wszędo-
bylskimi krzewami dzikich bzów, tawuł, 
innych pospolitych, szybko rosnących 
kolczastych badyli. Teren ten już wte-
dy nie przypominał ogrodu założone-
go na wzór ogrodów księżnej Izabeli 
Czartoryskiej, ogrodu o przemyślanej 

architekturze zieleni, którym kiedyś 
był. Na środku dzikiej „dżungli” stała 
budowla postawiona na planie koła, 
wysoka na jedno piętro i dość gruba. 
Taka rotunda bez okien, podzielona na 
część murowaną i blaszaną, a między 
nimi jakby tor z kółkami wskazujący, że 
górna część konstrukcji była obrotowa. 
Bardzo to było dziwne, tajemnicze miej-
sce, też niebezpieczne dla ciekawskich, 
nieogrodzone już (resztki ogrodzenia 
wskazywały, że kiedyś było) i zacho-
dziła możliwość spotkania tam kogoś, 
z kim lepiej by było się nie spotkać. Nie-
wtajemniczonym wydawało się, że to te-
ren kolejki, np. nieużywana od lat wieża 
ciśnień. Rotunda kusiła, co odważniejsi 
moi koledzy zwiedzali teren, wchodzili 
do środka budowli. Wewnątrz na środ-
ku budowli był postument i jeszcze w 
latach 60. można było zobaczyć tu wbu-
dowane ciekawe akcesoria, przyrządy 
do penetracji nieba, badacz zapewne 
wyszukiwał tu gwiazd i planet w zakąt-
kach wszechświata. Rotunda była kie-
dyś obserwatorium astronomicznym. 
Obserwatorium służyło jeszcze do 1947 
roku do analizy nieba i prowadzenia ba-
dań naukowych. W 1947 roku zmarł 
twórca obiektu i mieszkaniec drewnia-
nego domu o ciekawej architekturze, 

stojącego nieopodal obserwatorium, 
profesor Jan Marian Krassowski. Cof-
nijmy się o ponad 20 lat.

\\\   Krassowcy przybywają  
do Piaseczna

Trzyosobowa rodzina Krassow-
skich: Jan i Maria z ośmioletnim synem 
Czesławem Witoldem, zamieszkała w 
Piasecznie prawdopodobnie w 1925 
roku. Początkowo mieszkali na ul. Rey-
tana 16. Dlaczego tam? Była tu dzielnica 
miasta zadbana, ciekawa towarzysko, 
zasiedlona przez intelektualistów war-
szawskich. Sąsiadami Krassowskich 
była rodzina architekta Oskara Sosnow-
skiego. Sosnowscy mieli tam działkę, 
a teściowie Oskara Rzodkiewiczowie 
dom. Oskar Sosnowski i Witold spot-
kają się też w przyszłości zawodowo, 
ale o tym później. Dzielnica Piaseczna 
Reytany, często opisywana w dzienni-
kach Marii Dąbrowskiej, porównywana 
przez pisarkę do podlondyńskiego Gar-
den City, miała zapewne duży wpływ 
na kształtowanie się zainteresowań 
młodego Witolda.

Nadchodziły czasy parcelacji dóbr 
wilanowskich; zalesiański las trzebiono 
i wyznaczano działki, to też kusiło elitę 
warszawską do kupowania tu ziemi i 
budowania letnich bądź całorocznych 
domów. Często zatrudniali najlepszych 
architektów, awangardę w tej dziedzi-
nie, prześcigano się w pomysłach pro-
jektowych, ale też starano się zachować 
ciekawy styl zabudowy ogólnie, dosto-
sować się do środowiska, co w Polsce 
nie jest oczywiste. Krassowscy, jak 
wskazuje projekt ich domu znajdujący 
się w Archiwum Akt Dawnych, mieli za-
mieszkać w okolicy dzisiejszej ul. Reja. 
Tak się nie stało. Sądzę, że mógł mieć tu 
duży wpływ plan budowy torów i dwor-
ca kolei Warszawa – Radom. W końcu 
dom usytuowali przy ul. Sienkiewicza. 
Później wyznaczono tu kolejne działki i 
wytyczono ul. ks. Józefa Poniatowskie-
go. Miejsce do osiedlenia było znakomi-
te, blisko do stacji kolejki wąskotorowej 
Wiadukt, a po 1934 roku blisko dworca 
kolei szerokotorowej. Zdjęcia z wybu-
dowanym tu obserwatorium astrono-
micznym wskazują, że dom stanął raczej 
wśród pól, na pustkowiu.

\\\   Z jakich rodzin pochodzili 
Krassowscy? 

 Maria Krassowska z domu Niepo-
kojczycka herbu Waga (1883-1968) 
na zdjęciu z czasu swojej młodości fa-
scynuje elegancją, urodą i charyzmą. 
Spotkała się ze swoim mężem być 
może na studiach, bo oboje rozpoczęli 
studia na Uniwersytecie Jagiellońskim, 
oboje urodzeni w 1883 roku, a więc ró-
wieśnicy. Maria pochodzi z Radomia i 

tam 29 czerwca 1909 roku odbędzie 
się uroczystość zaślubin z Janem. Wów-
czas 26-letnia Maria do końca życia 
będzie „żoną astronoma”. Ambitnie po-
dejdzie do zagospodarowania działki 
w Piasecznie, będzie się wzorować na 
doświadczeniach ogrodniczki dosko-
nałej – księżnej Czartoryskiej, która 
znała się na roślinach, uwielbiała dęby, 
sama pielęgnowała swoje kwiaty. Wi-
told, gdy zamieszka w przyszłości sa-
motnie na posesji przy ul. Księcia Józefa 
Poniatowskiego, będzie kolejne pory 
roku obserwował przez pryzmat roślin 
posadzonych przez matkę. Maria zakoń-

czy życie w Piasecznie 8 lipca 1968 r.,  
w wieku 84 lat. Od 21 lat wdowa, nie zo-
stanie pochowana z mężem na starym 
piaseczyńskim cmentarzu, bo pochówki 
w tych latach zostaną tam zakazane. Ktoś 
wymyśli likwidację starego cmentarza  

i przeobrażenia go w... park. Grób Marii, 
dla podkreślenia, jak sądzę, związku z 
tym mężowskim grobem, jest w iden-
tyczny w formie, skromny. Trzeba go 
szukać na cmentarzu przy ul. Julianow-
skiej w Piasecznie.

Cdn.
 Korzystałam z opracowań M. Bry-

kowskiej, J. T. Królikowskiego i materia-
łów nadesłanych przez architekt Marię 
Sołtys w celu wsparcia budowy pomni-
ka Krassowskich w Piasecznie.

 Małgorzata Szturomska

Obserwatorium astronomiczne w Piasecznie, 
czyli opowieść o rodzinie Krassowskich

napisz do autorki
m.szturomska@przegladpiaseczynski.pl

Jan Marian Krassowski

Obserwatorium astronomiczne w Piasecznie lata 80. XX w.
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Piaseczno, ul. Poniatowskiego tuż przy Sienkiewicza, 1929 r.

Maria Krassowska z domu  
 Niepokojczycka

Wielka Genealogia Minakowskiego
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\\\ POWIAT

Wystarczy nawet 100 
głosów, żeby rząd postawił 
w gminie maszt z flagą. Dla 
najlepszych gmin w „konkursie 
masztowym” przewidziano 
nagrodę specjalną w postaci 
wizyty premiera Mateusza 
Morawieckiego. 

R ząd Rzeczypospolitej Polskiej ru-
szył z nową akcją dla mieszkańców 

gmin. Projekt „Pod biało-czerwoną” za-
kłada, że państwo sfinansuje zakup oraz 
montaż masztów i flag narodowych w 
każdej gminie, której mieszkańcy dołą-
czą do inicjatywy.

– „Pod biało-czerwoną” to projekt, 
który ma zjednoczyć nasz kraj i jego 
mieszkańców. Nie tylko uhonoruje 
Poległych za wolność i niepodległość 
naszej Ojczyzny, ale także zachęci do 

patriotycznych postaw i dumy z bycia 
Polakami – piszą organizatorzy na stro-
nie www.gov.pl.

Flagi mają podkreślić wartość sym-
boli narodowych w życiu Polaków.

– Ta patriotyczna inicjatywa, reali-
zowana pod honorowym patronatem 
Prezesa Rady Ministrów Mateusza 
Morawieckiego, będzie się opierała o 
zapał i działanie mieszkańców naszych 
Małych Ojczyzn. Celem projektu jest 
także godne upamiętnienie zwycięstwa 
wojsk Rzeczypospolitej nad armią bol-
szewicką w Bitwie Warszawskiej 1920 
roku. Umieszczenie flagi na maszcie 
w wyjątkowym miejscu to dowód na 
to jak ważne są symbole narodowe w 
życiu Polaków. Te, za które życie w wal-
ce o wolność Ojczyzny poświęcali nasi 
przodkowie – czytamy. – Dzięki projek-
towi chcemy także budować wspólno-
tę i wzmacniać ideę zaangażowanego 
społeczeństwa obywatelskiego. Niech 
biało-czerwona dumnie, przez cały rok, 
powiewa w sercach naszych Małych  
Ojczyzn!

\\\   Nagroda specjalna
Aby wziąć udział w akcji, wystarczy 

zebrać odpowiednią liczbę głosów po-
parcia. Głosowanie jest wyłącznie inter-
netowe. Cytując oficjalny serwis: „Głos 
poparcia dla inicjatywy zakupu masztu 

i umieszczonej na nim flagi, która będzie 
dumnie eksponowana w centralnym 
miejscu gminy, mogą oddawać jej miesz-
kańcy”. W formularzu na stronie bia-
loczerwona.www.gov.pl należy wpisać 
swoje imię, nazwisko, województwo i 
miejscowość oraz maila. Ponadto moż-
na dodać imię i nazwisko „lidera”, któ-

ry zachęcił nas do oddania głosu. Cała 
procedura nie jest zbyt skomplikowana, 
a liczba głosów potrzebnych do wygra-

nia flagi dla gminy wydaje się naprawdę 
symboliczna.

Gminy do 20 tysięcy mieszkańców 
potrzebują 100 głosów, od 20 tysięcy do 
100 tysięcy wymagane jest 500 głosów, 
a mieszkańcy gmin powyżej 100 tysięcy 
muszą zdobyć okrągły tysiąc głosów. W 
akcji przewidziano również dodatkową 
„rywalizację” gmin.

– Dla trzech gmin, które osiągną naj-
lepsze procentowo wyniki w stosunku 
do liczby mieszkańców, przewidziana 
jest nagroda specjalna w postaci wizyty 
Prezesa Rady Ministrów na uroczysto-
ści oddania do użytku masztu z „Biało-
-czerwoną” – informuje organizator w 
regulaminie akcji.

„Konkurs masztowy” potrwa do 11 
listopada – to ostatni dzień, w którym 
będą zbierane głosy. Do udziału upraw-
niona jest każda gmina (pierwszy głos 
poparcia dla danej gminy aktywuje 
zbiórkę), więc możliwe, że rząd postawi 
nawet 2477 masztów.

Inicjatywa budzi różne odczucia 
wśród mieszkańców powiatu piase-
czyńskiego. Jedni cieszą się z projektu, 
zwracając uwagę na wartość symboli 
narodowych, a drudzy… wypomina-
ją pieniądze wydane na druk kart do 
głosowania i uważają, że są ważniejsze 
sprawy.

Rafał Lipski

Możesz wygrać 
maszt dla gminy

Rząd może postawić nawet 2477 masztów z biało-czerwoną flagą

Liczba głosów 
potrzebnych  

do wygrania flagi  
dla gminy  

wydaje się naprawdę 
symboliczna

\\\ CISZYCA

Do rezerwatu Wyspy 
Świderskie nie powinno się 
nawet wchodzić. Tymczasem 
plażowicze tam nie tylko 
wchodzą, ale również palą 
ogniska, śmiecą i hałasują.  
Bez żadnych konsekwencji.

Na problem nierespektowania prze- 
pisów związanych z ustanowie-

niem nad Wisłą rezerwatu przyrody 
Wyspy Świderskie zwrócił nam uwagę 
jeden z mieszkańców.

– Na terenie rezerwatu nie wolno 
palić ognisk czy śmiecić, a na plaży w 
Ciszycy to standard – zauważył. – Czy 
ktoś w ogóle kontroluje przestrzeganie 
przepisów o ochronie tego terenu? – 
zastanawiał się nasz czytelnik. O prob-
lemie śmieci pochodzących z plaży w 
Ciszycy pisaliśmy w połowie maja. Wte-
dy od burmistrza Kazimierza Jańczuka 
dowiedzieliśmy się, że teren należy do 
Wód Polskich i to one powinny zadbać 
o sprzątanie śmieci. Burmistrz poin-
formował nas również, że problem ten 
zgłaszał do właściciela terenu.

\\\   Gmina sprząta,  
choć nie musi

– W trosce o mieszkańców Ciszycy i 
ogólnie porządek w tym miejscu, raz w 
tygodniu, w poniedziałki służby komu-
nalne sprzątają zostawione przy skrzy-
żowaniu śmieci – poinformował nas w 

tym tygodniu Kazimierz Jańczuk. Wody 
Polskie na pytania dotyczące kwestii 
sprzątania terenu i ewentualnego usta-
wienia tam śmietnika nie odpowiedzia-
ły nam od 11 maja. Odpowiedziała za 
to rzecznik warszawskiego oddziału 
Regionalnego Dyrektora Ochrony Śro-
dowiska, którą zapytaliśmy o to, kto 
jest zobowiązany i władny sprawować 
nadzór nad przestrzeganiem przepisów 
dotyczących przebywania i zachowania 
ludzi na terenie rezerwatu. Potwierdzi-
ła, że nadzór to zadanie RDOŚ.

– Z uwagi na fakt, że RDOŚ w War-
szawie nie posiada kompetencji ani 
służb uprawnionych do kontroli prze-
strzegania obowiązujących na terenie 
rezerwatów przepisów, wszystkie 
zgłoszenia dotyczące naruszenia za-
kazów obowiązujących w rezerwacie 
należy kierować na policję oraz straż 
miejską – zaznaczyła jednak Agata An-
tonowicz. – Rezerwat przyrody Wyspy 
Świderskie regularnie jest lustrowany 
przez pracowników RDOŚ w Warsza-
wie, a zgłoszenia dotyczące łamania 

obowiązujących w nim przepisów (w 
tym zaśmiecania) były w przeszłości 
przekazywane zarówno na policję, jak 
i do gminy Konstancin-Jeziorna – za-
pewnia. I zaznacza, że utrzymaniem po-
rządku powinny się zajmować gminy. 
Burmistrz Kazimierz Jańczuk przypo-
mina z kolei, że rezerwat leży na terenie 
należącym do Wód Polskich i to one po-
winny dbać o czystość terenu. 

\\\   Martwe przepisy
– A jeśli RDOŚ nie posiada własnych 

służb, to powinien podpisać umowę z 
kimś, kto będzie egzekwował przepisy 
albo zatrudnić takie osoby – dodaje Jań-
czuk. W rezerwacie Wyspy Świderskie 
jedynym dopuszczonym szlakiem, po 
którym mogą się poruszać mieszkańcy, 
jest ten wyznaczony na koronie wału. 
Plaża w Ciszycy nie została udostęp-
niona dla odwiedzających. Tymczasem 
wchodzą tam w sezonie setki osób ty-
godniowo, łamiąc przy okazji kolejne 
zakazy dotyczące rezerwatów – palą 
papierosy, ogniska, grille, hałasują i 
wprowadzają psy. 

Jak poinformowała nas straż miej-
ska z Konstancina-Jeziorny, jedyne zgło-
szenia, jakie otrzymywała z tego terenu, 
dotyczyły śmieci.

Jeśli respektowanie zapisów do-
tyczących ochrony przyrody w danym 
rezerwacie nie będzie skutecznie egze-
kwowane, rezerwat będzie istniał tylko 
na mapie, w dokumentach i na tablicach 
informacyjnych.               Joanna Ferlian

Rezerwat na papierze

Tablice informujące o terenie  
rezerwatu znajdują się przy zejściach 
na plażę
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DOCIEPLANIE BUDYNKÓW
ELEWACJE, PODDASZA
( 501 62 45 62

www.ekobud.waw.pl

    OBWIESZCZENIE STAROSTY PIASECZYŃSKIEGO
o wszczęciu postępowania

Na podstawie art. 11d ust. 5 i 6 ustawy z dnia 10 kwietnia 2003 r. o szczególnych zasadach 
przygotowania i realizacji inwestycji w zakresie dróg publicznych (t.j. Dz. U. z 2020 r. poz. 1363) 
zawiadamiam, że w dniu 19 sierpnia 2020 r. wpłynęła korekta wniosku w zakresie adresu inwestycji 
oraz przedłożono ostatecznie uzupełnione projekty budowlane, w sprawie zmiany decyzji Starosty 
Piaseczyńskiego nr 25/2018 z dnia 18 października 2018 r. udzielenia zezwolenia na realizację 
inwestycji drogowej:
inwestor:      Burmistrz Miasta i Gminy Piaseczno,  ul. Kościuszki 5, 05-500 Piaseczno
inwestycja:  rozbudowa dróg gminnych: ulicy Dworcowej i ulicy Jana Pawła II w Piasecznie w zakresie 
skrzyżowania wraz z dojazdami
Działki przeznaczone pod realizację inwestycji drogowej: 
w liniach rozgraniczających projektowanej drogi:
drukiem wytłuszczonym – pod przejęcie przez jednostkę samorządu terytorialnego – Gminę 
Piaseczno, w nawiasach podano nr działki po podziale, (drukiem podkreślonym – pod inwestycję,  
po średniku działki po podziale poza inwestycją pozostające przy aktualnym właścicielu), oznaczone 
wg katastru nieruchomości numerami:
obręb 0016, jednostka ewidencyjna Piaseczno – miasto: 10/1 (10/2; 10/3), 32/14
obręb 0013, jednostka ewidencyjna Piaseczno – miasto: 71/4 (71/5; 71/6), 72/2 (72/5; 72/6), 74/4 
(74/7; 74/8), 74/2 (74/5; 74/6), 77/1 (77/2, 77/3)
obręb 0014, jednostka ewidencyjna Piaseczno – miasto: 13/8 (13/11; 13/12), 13/6 (13/9; 13/10) 
poza liniami rozgraniczającymi projektowanej drogi:
przeznaczone pod budowę i przebudowę innych dróg publicznych, budową i przebudową sieci  
energetycznej (w nawiasie nr działki przed podziałem):
obręb 0013, jednostka ewidencyjna Piaseczno – miasto: 72/6 (z dz. 72/2), 74/8 (z dz. 74/4), 69, 70
obręb 0014, jednostka ewidencyjna Piaseczno – miasto: 15/5
obręb 0016, jednostka ewidencyjna Piaseczno – miasto: 29/4

Akta sprawy do wglądu znajdują się w Starostwie Powiatowym w Piasecznie,  ul. Chyliczkowska 14, 
05-500 Piaseczno, po wcześniejszym umówieniu się drogą e-mailową na adres m.majak@piaseczno.
pl lub telefonicznie nr tel. 22 756 61 28. W celu umówienia lub wysłania uwag  proszę powołać się  
na nr rej. ARB.6740.1.8.2018.KS, gdzie można zgłaszać ewentualne uwagi i wnioski do czasu 
wydania orzeczenia w sprawie. 

Zgodnie z art. 49 ustawy – Kodeks postępowania administracyjnego doręczenie uważa się  
za dokonane po upływie czternastu dni od dnia publicznego ogłoszenia.

Jednocześnie zgodnie z art. 49a k.p.a. informuje się, że o innych czynnościach, z wyjątkiem 
zawiadomienia o wydaniu decyzji, organ będzie informował poprzez zawiadomienie w Biuletynie 
Informacji Publicznej (http://bip.piaseczno.pl/public/).
Publiczne obwieszczenie nastąpiło w dniu: 2.09.2020 r.
Nr rej. ARB.6740.1.8.2018.KS       z up. Starosty Piaseczyńskiego 

mgr inż. Sylwia Moszczyńska-Staś
Naczelnik Wydziału Architektoniczno-Budowlanego

Zamów ogłoszenie 
DROBNE

za DROBNE 
tel. 786 202 066

DAM PRACĘ 
Prężnie rozwijająca się firma  
w branży chłodniczej poszukuje  
kandydata na stanowisko Handlowca. 
Opis stanowiska • pozyskiwanie nowych 
klientów • przygotowywanie ofert 
cenowych • przyjmowanie zamówień; 
Wymagania • wykształcenie techniczne 
• umiejętność pracy w zespole  
• czynne prawo jazdy kategorii B;  
Miejsce pracy – Piaseczno  
ewa@aer-serwis.pl
Norwa Plants Sp. z o.o. w Piasecznie 
zatrudni Panie do rozmnażania roślin. 
Mile widziane doświadczenie w pracach 
manualnych. Praca siedząca przy użyciu 
skalpela i pęset. Szkolenie dla osób  
bez doświadczenia. Umowa o pracę, 
pełny etat 7.00-15.00. Tel. 22 756 20 65 
poniedziałek-piątek 8.00-14.00
Zatrudnię operatora minikoparki  
oraz pracownika fizycznego do prac  
w energetyce. Tel. 668 461 868 
Firma Produkcyjna z Tarczyna poszukuje 
Magazyniera, Montażystę Opraw Oświet-
leniowych oraz Pracownika Produkcji. 
Tel. 695 108 833 

Pracownika ochrony w szkole  
w okolicach Piaseczna w godz. 08-16 
wiek do 60 lat. tel. 603 454 131,  
607 212 383
Piekarnia Łazy gm. Lesznowola zatrudni 
piekarza tel. 506 59 55 55
Pracownik prac elewacyjnych  
i wykończeniowych tel. 785 199 183 
Firma ogrodnicza zatrudni  
doświadczonych ogrodników, praca cały 
rok, tel. 505 075 670 

USŁUGI  
AUTOMATYKA, napędy do bram  
- przesuwnych, garażowych,  
dwuskrzydłowych. Sprzedaż, montaż  
i serwis, tel. 790 331 339 

Hydroizolacje bitumiczne: dachy,  
tarasy, balkony tel. 603 896 888 

Szukasz opiekunki? Zapisz dziecko  
do świetlicy PoDzwonku.pl Przywozimy.  
tel. 508285815
Garderoby, szafy, zabudowy kuchenne, 

meble na wymiar tel. 723 533 233 
Ocieplenie poddasza, piana pur,  
izolacja poddasza, natrysk pianki,  
Tel. 604 489 255 www.purterm.pl 
Sprzedaż i montaż okien i drzwi wew.  
i zew. Rolety zew., wew. żaluzje, plisy, 
moskitiery. Parapety wew. i zew.  
22 717 71 00, 601 623 480, 603 310 223
FRESH profesjonalne sprzątanie biur  
i mieszkań, faktury tel. 507 855 859
Ogrodzenia, panele ogrodzeniowe, siatka 
+ montaż producent tel. 503 572 046

Naprawa, serwis okien i drzwi,  
naprawa i wymiana okuć, wymiana szyb  
i uszczelek, tel. 22 717 71 00,  
603 310 223, 601 623 480
BEZPYŁOWE CYKLINOWANIE, REMONTY 
od A do Z. TADEUSZ BIAŁOGRODZKI  
Tel. 502 093 588, 22 756 57 63
Schody renowacje prace stolarskie  
malowanie schodypodlogi.com.pl  
503 344 567, 501 201 194
KOMPLEKSOWE REMONTY  
I WYKOŃCZENIA, MALOWANIE  
ELEWACJI TEL. 793 554 530 

Pracownia Tapicerska  
tel. 502-908-661 

Docieplanie budynków, solidne  
doświadczone ekipy tel. 602-482-572
Ogrodnicze, oczyszczanie działek,  
wywóz gałęzi 519 874 891
Malowanie, remonty mieszkań,  
glazurnictwo tel. 669 945 460
Koszenie traw i zarośli na działkach,  
nieużytkach rolnych itp., 606620864
Sala Weselna Biały Dworek w Prażmowie. 
Wolne Terminy. Tel 722202966
Koszenie, niwelacja terenu, wycinka 
drzew wraz z wywozem tel. 505 591 721
Piaskowanie, dojazd, malowanie  
proszkowe 504 216 488
PRANIE - CZYSZCZENIE dywanów,  
tapicerki meblowej i samochodowej  
508 65 20 30 
Tłumaczenia tel. 607 685 074,  
22 711 64 26
Docieplanie poddaszy pianą, wylewki  
tel. 607 378 288
ALARMY, KAMERY, DOMOFONY  
600 421 203
Mixokret, posadzki betonowe.  
501 019 217 
Mycie, malowanie elewacji  
tel. 505 591 721
Docieplanie Budynków 795 96 96 96 

Więźby, konstrukcje dachowe  
501 019 217
Naprawa- pralki, lodówki  
tel. 603 047 616
Dachy, podbitka, sprzedaż,  
tel. 692 194 998
Wywozimy graty z chaty  
tel. 505 591 721
Ocieplanie budynków Tel. 507 768 230
Tynki gipsowe i tradycyjne 604415352
Kominiarz tel. 500 214 632 
Przeprowadzki tel. 505 591 721
Elektryk tel. 666 890 886 
Tynki maszynowe 533125444
Remonty, budowlane, ogrodzenia,  
tel. 513 137 581  

Naprawy, krycie dachów,  
tel. 511 928 895 

Docieplanie budynków, szybko, tanio, 
solidnie, tel. 502 053 214   

SPRZEDAM  
Drewno kominkowe, opałowe,  
każda ilość, tanio, tel. 502 544 959 
Ekogroszek kolumbijski. Wysoka jakość, 
rozsądna cena. Prażmów. 727-07-00

KUPIĘ  
Spółkę z o.o. - każda opcja 720 90 80 80
Antyczne meble, obrazy, srebra, platery, 
odznaczenia, szable, książki, pocztówki, 
504 017 418

NAUKA

Angielski korepetycje, Piaseczno  
i okolice, tel.502 035 000

Pomoc w przezwyciężaniu trudności  
w uczeniu się (koncentracja uwagi, 
techniki szkolne, pamięć itp.).  
Dyplomowany terapeuta. Z dojazdem 
do domu Państwa dziecka. Możliwość 
zajęć on-line. Zapraszam do kontaktu 
509685111
Jęz. niemiecki tel. 503 701 378

Matematyka tel. 664 438 144
AUTO-MOTO KUPIĘ

Skup Aut, wszystkie marki. Gotówka  
od ręki. tel. 510 210 692
Skup skuterów całych i powypadkowych. 
tel. 510 210 692
Skup aut za gotówkę szybki dojazd  
i wycena tel. 533 525 533
Skup aut 2002-2020r. 505 530 300
Skup aut na kasację 508206738

AUTO-MOTO SPRZEDAM

Mitsubishi Lancer Sportback 2010  
stan bdb – 27 tys. tel. 789 100 600 

Toyota Land Cruiser 2001 4x4  
OFF ROAD idealna na wyprawy  
– 45 tys. tel. 789 100 600   

NIERUCHOMOŚCI WYNAJEM
Wynajmę pomieszczenie pod stację  
kontroli pojazdów, warsztat sam.  
lub inne w Piasecznie 602302494
Wynajmę mieszkanie 2 pokojowe (45m2) 
z pełnym wyposażeniem (meble, AGD, 
RTV, naczynia) + miejsce postojowe - 
1500 zł + czynsz + prąd. Dobra lokalizacja 
- PIASECZNO, tel. 509 077 417
Pawilon 28m2, „Pod Kopułą” Piaseczno, 
Szkolna 509 867 238
PESEL, Meld, Umowa - 720 90 80 80 
1-os 480 Para 300/Os + Licz 577886988 
Dom 2-pokojowy, tel. 698 896 421
Pokój 2 i 3-osobowy, tel. 698 896 421          

NIERUCHOMOŚCI SPRZEDAM 

Całoroczny dom z działką na terenie  
Żywieckiego Parku Krajobrazowego  

350 tys. Kontakt 789 100 600             

ZDROWIE 
Psychoterapia, konsultacje - 660 565 007, 
www.psychoterapiagorakalwaria.pl

TOWARZYSKIE
Poznam Panią 52-62 lat tel. 513 612 152

\\\  OGŁOSZENIA DROBNE
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\\\ POWIAT

Oba zespoły z gminy Góra 
Kalwaria rozegrały prawdziwe 
show. Orzeł Baniocha  
umacnia swoją pozycję lidera  
i pędzi w stronę historycznego 
awansu. 

Z apraszamy do szybkiego przeglą-
du kolejki piłki nożnej w powiecie 

piaseczyńskim.

\\\   Faworyt na kolanach
Gdyby drużyna MKS Piaseczno 

mogła rozegrać w tym sezonie wszyst-
kie mecze, a nie tylko 3 ze względu na 
wykrycie koronawirusa u niektórych 
zawodników, to niewykluczone, że pla-
sowałaby się w czołówce tabeli. Wnio-
sek ten nasuwa się sam po ostatnim 
starciu Piaseczna z lepiej notowaną 
Escolą Varsovia Warszawa. Seniorzy 
jednej z najlepszych akademii piłkar-
skich na Mazowszu w 3 meczach zdoby-
li komplet punktów i na to samo liczyli 
w sobotę. Piaseczno jednak pokazało 
kawałek dobrej piłki i wywiozło wyjaz-
dowe zwycięstwo.

Od samego początku spotkanie 
układało się po myśli podopiecznych 
trenera Arkadiusza Modrzejewskiego. 
W pierwszej minucie do siatki rywali 
trafił Kamil Matulka. Kwadrans później 
na 2:0 dla MKS podwyższył Konrad Rud-
nicki. 10 minut przed końcem pierwszej 
części spotkania rzut karny wykorzystał 
Michał Suchanek. W drugiej połowie 
Escola wzięła się za odrabianie strat, 
ale nie udało jej się już wyrwać nawet 
punktu. W 56. minucie pierwszą bram-
kę strzelił Damian Sędzikowski. W koń-
cówce meczu gola kontaktowego zdobył 
Jan Bąk, ale była to już ostatnia bramka 
w tym starciu.

Bez punktów w tej kolejce była 
Sparta Jazgarzew. Na stadionie w Wól-
ce Kozodawskiej lepszy okazał się Dru-
karz Warszawa, wygrywając 2:1. Jedyną 
bramkę dla „Spartan” zdobył regularnie 
trafiający do siatki w ostatnim czasie Jan 
Krawczyk.

\\\   Festiwal strzelecki  
w gminie Góra Kalwaria

W lidze okręgowej prawdziwy po-
kaz futbolu zaprezentowały zespoły 
Orła Baniocha i Korony Góra Kalwaria. 
Pierwszy z nich odniósł swoje 6. zwycię-
stwo z rzędu w lidze.

Przed meczem burmistrz Góry Kal-
warii Arkadiusz Strzyżewski wręczył 
prezesowi klubu Maciejowi Dybowskie-
mu puchar za awans do ligi okręgowej. 
Przy utrzymaniu takiej formy przez 
Orła, za rok burmistrz będzie wręczać 
puchar za wywalczenie IV ligi. Klub z 
Baniochy nie dał najmniejszych szans 
Przyszłości Włochy. Od początku Orzeł 
przejął inicjatywę, ostatecznie strzelając 
aż 7 bramek, a tracąc tylko jedną. Gole 
dla Baniochy strzelili: po 2 bramki Pa-
tryk Kościanek i Piotr Bogacki, a także 
Konrad Staszewski. Dwie bramki padły 
po błędach rywali i były to trafienia sa-
mobójcze.

Po przegranych derbach gminy w 
poprzedniej kolejce znakomitą formą 
błysnęli piłkarze Korony Góra Kalwaria. 
W meczu wyjazdowym przeciwko KS 
SEMP Warszawa „Koroniarze” aż 6 razy 
pokonali bramkarza rywali. Klasyczne-
go hat-tricka ustrzelił Paweł Pamrów, a 
pozostałe gole zdobyli Damian Folwar-
ski, Filip Jadacki i Mikołaj Nojek.

W pozostałych spotkaniach ligi 
okręgowej wyjazdową porażkę 1:4 z 
rezerwami Ursusa Warszawa zaliczyła 
Perła Złotokłos, a Laura Chylice zremi-
sowała 2:2 u siebie z Teresinem, czyniąc 

Orła Baniocha samodzielnym liderem 
tabeli.

\\\   Wygrane „dwójek”
UKS Tarczyn, który do tej pory zna-

komicie spisywał się w rozgrywkach 
A-klasy, tym razem musiał pogodzić się 
z porażką 0:4 przeciwko City Wilanów. 
Walka Kosów za to po pełnym emocji 
meczu zremisowała na stadionie rywa-
la 4:4 z Progresem Warszawa. To była 
dobra kolejka dla drugich zespołów 
klubów z powiatu piaseczyńskiego. 
Rezerwy MKS Piaseczno pokonały 1:0 
Ożarowiankę II Ożarów Mazowiecki, a 
Perła II Złotokłos wygrała 2:1 z Jednoś-
cią Żabieniec.

\\\   Serie B podwójnie
Po dwa mecze w jednym tygodniu 

rozegrały ekipy występujące w B-klasie. 
W środę w derbach gminy Konstancin-
-Jeziorna Urzecze Gassy przegrało 2:4 z 
RKS Mirków, a inny z konstancińskich 
klubów, Kosa Konstancin, pokonał na 
wyjeździe 4:1 Vulcan II Wólkę Mlądzką. 
Grom Prace Małe przegrał u siebie 1:2 
z Piorunem Warszawa, punkty stra-
ciła także Victoria Głosków (2:5 z FC 
Komorów). Aż 7:0 rozgromiła rywali 
drużyna SRS Zamienie w meczu z UKS 
Ołtarzew – to kolejne wysokie zwy-
cięstwo Zamienia (poprzednio aż 8:0  
z Płochocinem).

Kilka dni później Victoria Głosków 
ponownie poniosła porażkę – tym ra-
zem z Ołtarzewem. Grom Prace Małe 
uległ 2:5 zespołowi Champion FC Ot-
wock, a RKS Mirków wygrał 3:0 z re-
zerwami Vulcanu. Urzecze dalej czeka 
na pierwszy punkt w tym sezonie – w 
wyjazdowym starciu z Orłem Parysów 
lepsi okazali się gospodarze, triumfując 
7:3.

Rafał Lipski

Pokazali charakter
Korona Góra Kalwaria zagrała świetny mecz przeciwko KS SEMP Warszawa
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\\\ GÓRA KALWARIA

Mimo początkowo 
niesprzyjającej aury frekwencja 
na turnieju dopisała. Następne 
turnieje siatkówki plażowej 
przy basenie odbędą się  
w przyszłym roku. 

W niedzielę 23 sierpnia na boi-
skach Ośrodka Sportu i Rekre-

acji w Górze Kalwarii znajdujących się 
przy basenie odbył się drugi turniej 
siatkówki plażowej z cyklu Grand Prix 
Góry Kalwarii. Rywalizowano w tzw. 

„mixtach”, czyli parach mieszanych. Była 
to impreza kończąca sezon plażowy w 
mieście.

Początkowo pogoda nie rozpiesz-
czała, a lekkie opady deszczu źle wró-
żyły całym zawodom. Na szczęście fre-
kwencja dopisała – pojawiło się łącznie 

50 osób, które walczyły o tytuł najlep-
szej pary siatkarskiej w Górze Kalwarii. 
Rywalizacja stała na wysokim poziomie, 
a w starciach nie brakowało emocji.

Zmagania siatkarskie na piaszczy-
stych boiskach trwały 8 godzin. Miejsce 
4., tuż za podium, przypadło parze Ag-
nieszka Macugowska – Damian Michal-
ski z Bełchatowa. 3. lokatę zajęli Marta 
Kostrzewa oraz Mateusz Augustyniak 
z Warszawy. Po srebro sięgnął duet 
Dominika Leśniewicz – Piotr Trzewik z 
Nadarzyna i Otwocka. Końcowy triumf 
świętowała para ze stolicy – Monika Ka-
czorowska i Oskar Kutyba.

Sierpniowy turniej zakończył siat-
karskie zmagania na piasku w Górze 
Kalwarii. Organizatorzy już teraz zapra-
szają na zawody, które będą odbywały 
się w halach, a następne mistrzostwa 
gminy w plenerze odbędą się za rok.

Rafał Lipski

Zakończyli grand prix

\\\ JEDŹ Z GŁOWĄ  
Kampania ma na celu przypomnienie dzieciom i młodzieży, że jazda w kasku 
posiada same korzyści. Załóż kask i bądź bezpieczny na drodze. 
Ministerstwo sportu oraz Szkolny Klub Sportowy – ogólnopolski program upo-
wszechniania sportu wśród dzieci i młodzieży – ruszyli z nową akcją edukacyjną 
„Bądź aktywny – Bądź bezpieczny”. Celem akcji jest zachęcenie młodych osób do 
używania kasku podczas jazdy na rolkach, deskorolce czy hulajnodze.
– Pamiętajcie, nawet mistrzowie zawsze jeżdżą w kaskach! – apelują organizatorzy.
Jeżdżąc w kasku, przede wszystkim zmniejsza się ryzyko doznania urazu głowy przy 
upadku, a do innych zalet można zaliczyć między innymi możliwość wzięcia udziału 
w zawodach sportowych, dodatkową ochronę przed słońcem w czasie upałów oraz 
po prostu lepsze samopoczucie w trakcie jazdy.
Więcej informacji na temat akcji można znaleźć na stronach Szkolnego Klubu Spor-
towego. Korzystając z okazji, przypomnijmy, że w 2017 roku z podobną inicjatywą 
wyszło Centrum Sportu w Gminie Lesznowola. Akcja „Będzie jazda hardkorowa, 
kiedy jest bezpieczna głowa” kontynuowana jest do dziś.
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Siatkarskie mistrzostwa w Górze Kalwarii


